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Bruno Suter (links) en Kees van Leeuwen Bruno toont een bodemprofiel

Bodemkaart van Walcheren

Uitzicht over de wĳngaard van Domein de Boe

Op Bordeaux Sciences Agro (de landbouwuni-

versiteit van Bordeaux) zĳn we tien jaar ge-

leden begonnen met het opzetten van wĳn-

bouwopleidingen in het Engels. Hierdoor krĳgen 

we studenten uit de hele wereld. Meestal komen 

die uit gevestigde wĳnbouwlanden zoals Italië, 

Spanje, Amerika of Australië, maar de laatste ja-

ren zien we ook Nederlanders. Bruno Suter was 

een van de eerste. Hĳ studeerde plantenweten-

schappen aan de WUR (landbouwuniversiteit van 

Wageningen) en kwam voor een uitwisselings- 

semester in 2015 naar Bordeaux. Hĳ had vage 

plannen om misschien ooit een wĳnbedrĳf in 

Nederland te beginnen. Na zes maanden ging hĳ 

terug naar Wageningen om daar zĳn studie af te 

ronden. Het was hem echter zo goed bevallen in 

Bordeaux, dat hĳ vroeg of hĳ zĳn master thesis  in 

mĳn onderzoeksteam kon voorbereiden. 

VAN WETENSCHAP NAAR WĲN
Ik nam hem graag aan, want Bruno was niet alleen 

een aardige jongen, maar had ook een scherp brein. 

Hĳ studeerde af op een heel theoretisch onderwerp: 

het modelleren van de invloed van het klimaat (met 

name de temperatuur) op het waterpotentieel in de 

wĳnstok en deed dat briljant. Modelleren speelt een 

steeds grotere rol in de plantenwetenschappen, 

want met modellen kun je het gedrag van planten 

voorspellen als de omstandigheden, zoals bĳ kli-

maatopwarming, veranderen.

Studenten die goed kunnen modelleren zĳn zeld-

zaam en dus liet ik Bruno niet los. Ik bood hem in 

2018 een baan aan en hĳ publiceerde twee mooie 

wetenschappelĳke artikelen in het gerenommeer-

de tĳdschrift Frontiers in Plant Sciences  (Suter et 

al., 2019; Suter et al., 2021). Ik wilde hem graag 

houden en bood hem toen aan om een PhD te 
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Een van de aspecten van mĳn werk aan de universiteit waaraan ik de grootste voldoening 

ontleen, is het opleiden van jonge mensen. Zoals Bruno Suter, een Nederlandse student.  

Hĳ begon een wĳnbedrĳf in Zeeland en maakte daar in 2023 zĳn eerste wĳn.

komen te liggen, op zogenaamde ruggen. De on-

dergrond van deze kreekruggen bestaat voorna-

melĳk uit zand. Op een ander deel van het bedrĳf 

is de grond kleiiger. Het idee is dat de zandgrond 

meer elegante wĳnen zal produceren en dat er 

van de klei wĳnen komen met meer kleur en body. 

De toekomst zal leren of dat op De Boe ook zo zal 

zĳn. 

De wĳngaard werd in 2021 en 2022 geplant met 

een hoge plantdichtheid (bĳna 6000 stokken per 

hectare) en gesnoeid als guyot simple . Bruno 

plantte vroegrĳpende variëteiten aan, met name 

chardonnay (22%), pinot gris (19%) en auxerrois 

(8%) voor de witte wĳn en pinot noir (7%) voor 

rood. Hĳ is liefhebber van wĳn uit de Jura en om 

zĳn wĳnen een eigen identiteit te geven, plantte 

hĳ de witte savagnin, ook wel traminer genoemd 

(5%), en de rode trousseau (8%). Om niet het risi-

co te lopen dat hĳ in jaren met grote ziektedruk 

niets zou kunnen produceren, heeft hĳ ook de 

ziekteresistente souvignier (16%) en muscaris 

(13%) neergezet. Natuurlĳk is het met muscaris 

en zĳn uitgesproken muskaataroma’s bĳna onmo-

gelĳk om een terroirwĳn te maken; om die reden 

is die variëteit in principe voorbestemd voor 

mousserende wĳn (méthode traditionnelle ). 

OP BEZOEK BĲ BRUNO
Ik was natuurlĳk erg nieuwsgierig hoe het Bruno 

verging op Walcheren. In december 2023 heb ik 

met Gerhard Horstink, met wie ik jaren geleden in 

Bordeaux studeerde, een bezoekje gebracht aan 

De Boe. Het was leuk om Bruno enthousiast in 

doen. Maar uiteindelĳk trok de uitdaging om in 

Nederland wĳn te gaan maken hem meer aan dan 

een wetenschappelĳke carrière.

ZOEKTOCHT NAAR LOCATIE
Bruno maakte een analyse van het Nederlandse 

klimaat en kwam tot de conclusie dat wĳnbouw 

beneden de rivieren gemakkelĳker is, omdat het 

daar een beetje warmer is dan in Noord-Nederland. 

Zeeland en Brabant trokken hem meer aan dan 

Limburg – dat hĳ opgegroeid is in Bergen op Zoom 

speelde daarin wellicht een rol. 

Landbouwgrond is duur in Nederland en om het 

project financieel haalbaar te maken, leek 5 hecta-

re een goede maat. In 2020 stond er een fruit-

boomgaard te koop in Koudekerke op Walcheren, 

dicht bĳ Vlissingen, en dat zag er goed uit. De 

Kleine Schorre (op Schouwen-Duiveland) had al 

eerder bewezen dat Zeeland de potentie heeft 

voor het produceren van goede wĳnen van Vitis 

vinifera. De nabĳgelegen Noordzee zorgt voor een 

temperende invloed en het risico op voorjaars-

vorst is klein. Zeeland is bovendien de provincie 

met de meeste zonuren van Nederland. Natuurlĳk 

regent het er ook regelmatig, maar omdat het er 

ook bĳna altĳd waait, droogt de vegetatie snel, 

wat de kans op schimmelziektes (met name valse 

meeldauw) vermindert. Bruno kocht het bedrĳf, 

dat De Boe heet, en dat er een leuk boerderĳtje 

stond, was mooi meegenomen. 

Het was een flinke investering, maar de bank ac-

cepteerde het businessplan. Hĳ kon de fruitbo-

men rooien om plaats te maken voor wĳnstokken. 

Als je een wĳnbedrĳf begint, dan komen de eerste 

flessen pas na vĳf of zes jaar op de markt. Omdat 

er ondertussen toch brood op de plank moest ko-

men, ging Bruno op de Kleine Schorre werken. 

Daar deed hĳ meteen nuttige ervaring op met 

Zeeuwse wĳnbouw.

BODEM EN WĲNGAARD
Als landbouwingenieur had Bruno natuurlĳk voor 

de aankoop grondonderzoek gedaan. In Zeeland is 

veel grond te vochtig om met succes kwalitatieve 

wĳn te kunnen produceren. Kreekruggen zĳn daar-

op een uitzondering. Na het indĳken van 

Walcheren, eeuwen geleden, en het opzetten van 

een efficiënt afwateringssysteem, is het overgro-

te deel van het land waar veen in de ondergrond 

zit ingeklonken. Daardoor zĳn de kreken, die oor-

spronkelĳk laag in het landschap lagen, hoger 

WIJNKENNIS

SPORT
Bruno gebruikt geen 

onkruidverdelgers, na-

tuurlĳk omdat dat beter 

is voor het milieu, maar 

ook omdat, zoals hĳ zelf 

zegt, ‘je daar lui van 

wordt.’ Want in een 

vochtig klimaat onkruid 

in de hand houden zon-

der chemicaliën is een 

sport die niet veel tĳd 

voor rust geeft.

Bruno had voor hĳ begon al heel wat praktĳkervaring opgedaan. Tussen zĳn 

studie en baan in Bordeaux in had hĳ een jaar in Engeland gewerkt op een 

wĳnbedrĳf. Die keuze was natuurlĳk niet toevallig, want de klimatologische 

omstandigheden in Engeland lĳken op die in Nederland. Hĳ deed daar veel 

praktisch werk: hĳ zat op de trekker, hielp met het opbinden van de stokken 

en werkte in de kelder. Ook maakte hĳ wĳn bĳ Marc Morey in Chassagne-

Montrachet (Bourgogne), bĳ de Cave Hunawihr in de Elzas en bĳ Weingut 

Sonnenhof in Baden-Württemberg. Allemaal bedrĳven in koele wĳngebieden 

die voornamelĳk witte wĳnen produceren. Zo kreeg hĳ veel ervaring in het 

maken van wĳn en ook inzicht in het potentieel van een breed scala aan 

druivenrassen.
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zĳn wĳngaard te zien. Hĳ had speciaal 

voor ons bodemprofielen op de twee 

grondsoorten geopend en we konden 

met eigen ogen zien dat er ondanks de 

flinke regenval van november 2023 geen 

grondwater was. De wĳnstokken ston-

den er mooi bĳ en de eerste oogst was 

binnen. De wĳn zat nog in de tank, maar 

we konden hem al proeven. De Pinot Gris 

was vol en sappig, hoewel niet bĳzonder 

lang. De blend Chardonnay-Auxerrois 

was zuiver, met een goede zuurgraad. 

Deze wĳn zal gebruikt worden voor de 

méthode traditionnelle. De wĳn die de 

meeste indruk op ons maakte, was de 

Chardonnay-Savagnin. De pH van 3,2 

duidt op een goed evenwicht: fris, maar 

niet te zuur. De wĳn is vol en heeft een 

goede lengte. De aanwezigheid van sa-

vagnin in de blend maakt deze wĳn 

origineel.

Bruno is een man van veel talenten. Hĳ 

was een goede onderzoeker en had aan 

de universiteit carrière kunnen maken. 

Wĳnmaken doet hĳ echter met evenveel 

overtuiging. De eerste wĳnen worden in 

de zomer van 2024 gebotteld, maar onder-

tussen is er al wĳn te koop op De Boe. 

Bruno heeft een selectie gemaakt van wĳ-

nen van wĳnbedrĳven waar hĳ gewerkt 

heeft, als een soort voorbeeld van wat er 

van de toekomstige productie te verwach-

ten is. Het zou me niet verbazen als de 

wĳnen van De Boe uiteindelĳk nog veel 

beter blĳken te zĳn dan deze selectie.
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